
Folketingets Boligudvalg

Dato: 9. juni 2010

Under henvisning til Folketingets Boligudvalgs brev af 25.maj 2010

følger hermed socialministerens endelige svar på spørgsmål nr. 326

(BOU Alm. del).

Spørgsmål nr. 326:

”Ministeren bedes kommentere henvendelse af 21. maj 2010 fra Ældre Sa-

gen vedrørende plejeboliggaranti, jf. BOU alm. del - Bilag 64.”

Svar:

Ældresagen har gennemført en undersøgelse af kommunernes overholdelse 

af plejeboliggarantien. Undersøgelsen beror på oplysninger fra 93 af landets 

98 kommuner. Undersøgelsen er gennemført af Gallup ved interview med de 

visitationsansvarlige i kommunerne.

Af undersøgelsen fremgår det, at 87 af 93 kommuner oplyser, at de opfylder 

plejeboliggarantien, hvilket overordnet viser, at langt de fleste kommuner 

overholder plejeboliggarantien. 

I undersøgelsen optræder respondenterne og kommunerne anonymt. Det er 

derfor ikke muligt at få nærmere oplysninger om, hvilke seks kommuner der 

ikke overholder garantien. På den baggrund er det ikke muligt nærmere at 

kommentere undersøgelsens resultater i forhold til de kommuner, der ikke 

overholder plejeboliggarantien. Det kan i den forbindelse oplyses, at Social-

ministeriet ikke har kendskab til konkrete sager, hvor garantien ikke har væ-

ret overholdt.

Af undersøgelsen fremgår det endvidere, at 80 pct. af de 93 kommuner har 

en ventetid på to måneder eller derunder, og at 13 pct. af kommunerne har 

en ventetid på mere end to måneder. 8 pct. af kommunerne har svaret ’ved 

ikke’ til spørgsmålet. Det bemærkes, at disse tal beror på kommunernes 
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oplysninger om den sammenlagte ventetid på en plejebolig. En ældre, der 

har afslået et tilbud om plejebolig, slettes ikke fra den generelle venteliste, 

men i stedet for påbegyndes en ny to måneders periode. Den sammenlagte 

ventetid vil i sådanne tilfælde kunne blive mere end to måneder. Undersø-

gelsens oplysninger i forhold til ventetider kan således ikke lægges til grund 

for en konklusion vedrørende kommunernes overholdelse af plejeboliggaran-

tien. 

Kommunerne er – som tidligere oplyst - som led dokumentationsprojektet på 

ældreområdet blevet bedt om at indberette den gennemsnitlige ventetid til 

en plejebolig i kommunerne til Danmarks Statistik. Resultatet af disse indbe-

retninger vil blive offentliggjort den 10. juni 2010. 

Generelt finder Ældre Sagen det positivt, at 80 pct. af kommunerne opfylder 

plejeboliggarantien, og at antallet af ældre, der venter på en plejebolig, er 

under 10 i 78 pct. af kommunerne.   

Kommunerne er desuden i undersøgelsen blevet anmodet om at oplyse om 

ventetider i forhold til ældre, der anvender fritvalgsordningen, og om kom-

munernes byggeri af almene plejeboliger, herunder om boligernes indretning 

i forhold til demente.

Ifølge undersøgelsen oplyser 55 pct. af de adspurgte kommuner, at de nye 

plejeboliger, der opføres, også er indrettet til demente. 

Det er kommunernes opgave at vurdere det lokale behov for plejeboliger i 

kommunen, og hvordan de skal indrettes, herunder at opfylde de behov, 

som personer med demens har. Regeringen har siden 2001 taget en række 

initiativer, der har forbedret de økonomiske rammer for, at kommunerne kan 

løfte denne opgave.   

Med henblik på at øge og målrette indsatsen i forhold til demente har rege-

ringen nedsat en arbejdsgruppe, der har til formål at udarbejde en national 

handlingsplan på demensområdet, der vil foreligge efteråret 2010. Socialmi-

nisteriet er formand for arbejdsgruppen.  

Ældre Sagen ønsker, at plejeboliggarantien forbedres, således at de ældre 

kan prioritere fem valgmuligheder, indenfor hvilke kommunen skal tilbyde en 

bolig indenfor to måneder. Et lignende forslag har været fremme som be-

slutningsforslag B 164 i sidste Folketingssamling. Som oplyst i forbindelse 

med besvarelse af spørgsmål nr. 1 vil forslaget indebære, at kommunerne 

må operere med en overkapacitet af ledige plejeboliger for at overholde 

plejeboliggarantien. Dette vil medføre øgede kommunale og statslige udgif-

ter til området. Forslaget blev derfor afvist i forbindelse med behandlingen af 

beslutningsforslaget. Det er i øvrigt mit indtryk, at kommunerne tilrettelægger 
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administrationen af plejeboliggarantien således, at de generelt tilstræber at 

tage hensyn til de ældres ønsker.

Benedikte Kiær

/ Mikael Lynnerup Kristensen


